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Koldo Serra zuzendari algortarra 70 binladens 
lapurreta-thrillerra filmatzen hasiko da 
martxoaren lehenengo astean, Bilbon. 
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«Jatorrira 
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thriller hau 
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Hilabeteroko azken zenbakian 
ohi den legez, umeentzako 
jolasen atala topatuko duzue 
aldizkariaren erdiko orrialdeetan. 

Unai Endemaño barakaldarrak 
egindako irudiak otsailaren 28ra 
arte egongo dira Sopelako Kurtzio 
kultur etxeko hormetan. 



Hirugarren film luzeagaz hasi da benetako zinema-zu-
zendaria dela sentitzen Koldo Serra, zintzoki aitortu 
digunez. Urteak dira zinemagintzan hasi zenetik; bi-
dean, film laburrak, iragarkiak, telesailak eta metraje 

luzeko beste pelikula bi, Bosque de sombras eta Gernika, egin 
ditu algortarrak. Ez ditu beste lanak gutxietsi gura izan, baina 
honako hau «itxarondako semea» dela dio. 

zelan erabaki zenuen zeure hirugarren film luzeari ekitea? 
Agian bitxia irudituko zaizu, baina 2011tik eskuen artean dau-
kadan proiektu bat da 70 binladens filma. Duela zazpi urte he-
larazi zidaten testua Javier Echániz, Asier Guerricaechevarría 
eta Juan Gil Bengoa gidoilari bilbotarrek; garatzeari ekin ge-
nion orduan. Bururatzen zitzaizkidan ideiez berba egiten hasi 

ginen; baina, halako batean, Gernika egiteko aukera 
sortu zitzaidan, eta proiektua atzeratzea eraba-

ki genuen. Aurreko pelikula filmatzen amai-
tu nuenean tiraderatik atera eta hautsa ken-
du genion gidoiari; sekulako abiadura hartu 
zuen egitasmoak. Gernika filmatzen amaitu 

eta urte bira metraje luzeko nire hiruga-
rren pelikula egiten hasiko naiz egun 

gutxi barru.

zergatik ipini diozu 70 binla-
dens izenburua? Ikusleek fil-
ma hasi bezain laster iraku-

2   koldo serra de la torre ‘70 binLadEnS’ fiLMa

Koldo Serra zinema-zuzendari algortarra 70 binladens lapurreta-thrillerra filmatzen hasiko da 
martxoaren lehenengo astean, Bilbon. Besteak beste, emma Suárez, nathalie pozo, Hugo Silva, 

Fernando albizu eta Barbara goenaga aktoreek parte hartuko dute. 
TESTUa: kePA uGArte MArtiArenA   argazKia: hodei torres  

«itxarondako semea da egingo 
dudan pelikula berria»
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rri ahal izango dute binladen bat zer den, pantailan agertuko 
zaien gaininpresio bati esker: kaleko hizkuntzan horrela dei-
tzen zaie 500 euroko billeteei; denok dakigu existitzen direla, 
baina inortxok ere ez ditu ikusi. Egia esan behar badut, duela 
zazpi urte proiektua garatzeari ekin genion arte, nik ez neukan 
horren berri; ordutik, hainbat egunkaritan irakurri ere egin 
dut 500 euroko billeteei horrela deitzen zaiela.

Kontua da filmaren protagonistak 35.000 euro lortu behar-
ko dituela 24 orduan; trama ez zapuzteko ezin dut argitu zerga-
tik. Pelikularen tituluak protagonistak behar dituen 500 euro-
ko 70 billeteen aipamena egiten du.

zertaz dihardu filmak? Ohitura zaharrei jarraituz egindako 
banku-lapurretei buruzko thriller bat da. Hala ere, oraingo ho-
netan ez dira lapurrak edo kanpoan dagoen polizia protago-
nistak izango. Esaterako, Spike Lee zuzendariaren Inside man 
filmean Clive Owen daukagu lapurraren papera egiten eta Den-
zel Washington kanpoan, negoziatzaile. Gurean, ostera, ban-
ketxean bahitutako pertsonetako bat izango da protagonista: 
35.000 euroko kreditua eskatzera doan emakumea, lapurreta-
ren erdi-erdian harrapatuta gelditzen dena, alegia. Emma Sua-
rezek egingo du 500 euroko 70 billete lortzeko premia daukan 
pertsona horren papera.

Bestalde, thriller bat izan arren, umore-ukitu batzuk ere 
edukiko ditu filmak. Beti esaten dut gurago dudala lan hau La 
estanquera de Vallecas pelikulagaz antz handiagoa izatea, Insi-
de manegaz baino. Banku-lapurreta txikiagoa da nik irudikatu 
gura dudana; atrakua baino, lardaskeria, neurri batean. 

zeintzuk dira zure aginduetara egongo diren aktoreak? Da-
borduko iragarri dugu Emma Suárez, Nathalie Poza, Hugo Sil-
va eta Fernando Albizu aktoreek parte hartuko dutela. Beste 
izenen bat ere aurrera dezaket... Esaterako, Barbara Goena-
ga ere egongo da filmean. Emmaren papera zein izango den 
lehentxeago argitu dut; Nathalieri eta Hugori dagokienez, eu-
rak izango dira banku-lapurrak: kartzelatik atera berriak, auzo 
bateko sukurtsalean ostera joango dira. Fernandori eta Barba-
raren gainean oraindik ezin dut esan zer paper egingo duten; 
parte hartuko duten aktoreei buruz ezin dut gauza handirik 
esan, momentuz. Hala ere, oso pozik nago zuzentzea egokitu 
zaidan lantaldeagaz.

pelikula osoa Bilbon filmatuko duzue? Hasiera batean, peli-
kularen zati bat Madrilen filmatzea aurreikusi genuen; baina 
azkenean, produkzioko hainbat konturengatik film osoa Bil-
bon egitea erabaki genuen. Gainera, bertan aurkitu ditugu 70 
binladens filmatzeko lekurik egokienak. Filmaketak zazpi aste 
iraungo du eta Bilbon grabatuko ditugu eszena denak. 

Bertoko lagunek ere parte hartuko dute filmaketan? Bai nos-
ki! Figuranteak bilbotarrak izatea da gure asmoa; batez ere fil-
maketa-lanak egingo ditugun auzoetakoak. Barruko eszenak 
Bilbo erdialdean egingo ditugu; kanpokoak, berriz, hainbat au-
zotan izango dira. Horrek tokian tokiko bizilagunek ere parte 
hartzea eskatzen du; izan ere, hainbat astez enbarazu egiten 
egongo garenez, niri beti gustatzen zait bertokoak filmera era-
kartzea; beti ere gura badute, noski.

Agian, aurreratzen ari naiz; izan ere, produkzioko kontu bat 
da. Baina garai batean Gernika filmagaz egin genuen bezala, 
oraingo honetan ere figuranteak aukeratzeko castinga egingo 
dugu Bilbon. Laster emango dugu data horren berri. Lehenik 
eta behin, barruko eszenak grabatuko ditugu, eta horien os-
tean kanpokoak.

noiz hasiko zarete filmatzen? Martxoko lehenengo astean. 
Oraindik ezin dizut data zehatzik esan; izan ere, lekuak gora 
eta behera, aldatuz doa filmaketaren hasiera-data. Bitartean, 
ziurta diezazuket apirilaren amaierara arte egongo garela Bil-
bo erdialdean eta hainbat auzotan grabatzen; izan ere, erdi-er-
dian daukagu Aste Santua. Bestalde, pelikula ikusteko aukera 
noiz egongo den? Auskalo! Banatzaileen eta ekoizleen artean 

erabaki ohi dute film bat pantailara eramateko datarik ego-
kiena zein den. Eurek erabakiko dute zein den garairik onena. 
Hala ere, eskatzea libre da: niri gustatuko litzaidake urte ho-
nen amaieran edo hurrengo urtearen hasieran plazaratu ahal 
izatea. Filmaketari dagokionez, Gernika pelikulak baino lan 
gutxiago dauka.

Bosque de sombras eta Gernika filmakaz alderatuta zer dau-
ka berri pelikula honek? Batetik, nik esperientzia handiagoa 
daukat orain film luzeak egiten. Bestalde, hiru pelikulen ar-
tean, Gernika enkargu bat izan zen. Horregaz ez dut esan gura 
nik sortutako ikus-entzunezko lantzat ez daukadanik; bizia 
eman nuen hura filmatzen eta nire «semetzat» daukat. Hala 
ere, 70 binladens pelikulan hasiera-hasieratik ibili nintzen el-
karlanean gidoilariakaz; eta tiraderatik atera genuenetik, urte 
bi igaro ditugu buru-belarri lanean. Itxaroten nengoen «se-
mea» da. 

Askotan esaten dut nire jatorrira itzultzea dakarrela film 
luze berri honek. Bosque de sombras pelikularen antza ba-
dauka: batzuetan gogorra, besteetan hotza, musika gutxigaz... 
Lehen esan dudan moduan, ohitura zaharrei jarraituz eginda-
ko thrillerra. Niri horrelako filmak ikustea gustatzen zait. 

Koldo Serrak bere estiloa dauka pelikulak filmatzean? Ez da-
kit nik esan beharko nukeen... Imajinatzen dut, onak edo txa-
rrak izan, zuzendari guztien eskua nabari daitekeela euren 
lanetan. Ez dago beste zinema-zuzendarien lana imitatzeko 
beharrik; nik ezin izango nuke. Film bati zelan aurre egin, ho-
rren planifikazioa eta istorioa kontatzeko modua barru-barru-
tik ateratzen dira.  

ikustea gustuko duzun horrek eragina dauka film bat edo 
beste egitea erabakitzeko orduan? Bai noski! Gustuko duda-
na edo zuzendari legez motibatzen nauena filmatzen ahalegin-
tzen naiz. Hala ere, adibidez, telebistarako lan egiten duda-
nean, askotan gustuko ez ditudan generoak lantzea egokitzen 
zait; ogibidez zuzendaria zaren heinean esperientzia hartzea 
ezinbestekoa da. Askok artisautzat jotzen dituzte edozein ge-
nerori arrakasta handiz aurre egiten dieten zinema-zuzenda-
riak; niri izugarri ederra iruditzen zait hori. Argi izan behar 
dugu hau lanbide bat dela eta urteak aurrera joan ahala ikas-
ten goazela. Argi dago lagungarria dela gustuko duzun zer edo 
zer egin ahal izatea; hala ere, landu gura ez nukeen generorik 
ez dago. Musikalak ere gustura egingo nituzke.

Film laburrak egiten hasi zinenean pentsatzen zenuen hiru 
film luze egiteko aukera izango zenuela? Baietz pentsatu gura 
dut; imajinatzen dut honetan hasten garen denok amesten du-
gula noizbait film luzeak zuzentzeagaz. Hala ere, zintzotasun 
osoz esango dizut orain arte hitzik ipini ezin izan diodan gauza 
bat: nire hirugarren film luzeagaz hasi naiz sentitzen benetako 
zinema-zuzendaria naizela. Honaino heldu arte asko dira egin 
ditudan film laburrak, iragarkiak, telesailak...; baina, tira! 

Horrek guztiak gogora ekartzen dit zinema-aretoan Acción 
mutante ikusi nuen eguna: espaziontziak eta gore-eszenak 
dauzkan zientzia fikzioko maisulan hori begien aurrean neu-
kala pentsatu nuen: Erandion eta Errege Bardeetan egin du Bil-
boko morroi batek. «Egingarria da», esan nion neure buruari. 
Badakit ez dela erraza: hamar urte igaro ziren nire bigarren 
film luzea den Gernika egin nuen arte.

zinema-munduan helburu zehatzik badaukazu? Beti esan 
izan dut nire lanaz orain arte bezala bizitzea gustatuko litzai-
dakeela. Iragarki eta telesail asko egiten ditut askotan; baina, 
nire ustez, ikus-entzunezko formatu guztietan ikasten da zer 
edo zer. Zuzendari-lana da nirea; egiten jarrai dezakedan bi-
tartean, ni pozik! Ez dut ukatuko film luze gehiago egitea eta 
horietako baten bat ona izatea gustatuko litzaidakeela. Zahar-
tzarora heldutakoan, asebeteta egongo nintzateke horrekin. Ez 
daukat sarien premiarik. Gustuko lana eginez bizi ahal izatea 
sari nahikoa da niretzat. 

Barbara goenaga 
(Donostia, 1983)
juan luis Goenaga margolariaren 
alaba eta Aizpea Goenaga aktore eta 
idazlearen iloba da. txiki-txikitatik 
hasi zen aktore lanetan, hiru urte 
baino ez zeuzkala, izekogaz batera.

Fernando albizu
(Gasteiz, 1963)
Madrilen bizi da. Moda ikasketak egin 
zituen. kabaret-talde bati jantziak 
egiten hasi eta eurakaz antzezten 
amaitu zuen. ordutik telesailetan eta 
antzerkian lan egin du, gehienbat.

Martxoaren 
hasieratik apirilaren 
akabura grabatuko 
dute, Bilbon
Martxoko lehenengo astean hasi eta 
apirilaren akabura arte filmatuko dute 
70 binladens pelikula, Bilbo erdialdean 
eta hainbat auzotan. hasiera batean, 
pelikularen zati bat Madrilen grabatzea 
aurreikusi zuten; baina Bizkaiko 
hiriburuan aurkitu dituzte lekurik 
egokienak. Filmaketak zazpi aste iraungo 
du, Aste santua tartean, eta Bilbon 
egingo dituzte eszena denak. hain zuzen 
ere, figuranteak bilbotarrak izatea da 
ekoizleen asmoa. koldo serrak dioenez, 
«hainbat astez enbarazu egiten egongo 
garenez, niri beti gustatzen zait bertokoak 
filmera erakartzea». Gernika pelikulagaz 
egin zuten legez, figuranteak aukeratzeko 
castinga egingo dute; laster emango dute 
horretarako dataren berri.

Gutxienez, aktore 
euskaldun bi filmean
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alejandra Sainz de la Rica psikologo getxoztarraren 
Osasun Fundamentala tailer dinamikoen proiektua 
izan da 2017ko Wanted ideia-lehiaketaren irabazlee-
tako bat. Doako eskaintza izan gura du horrek, bi eta 

bost ordu artekoak, Getxoko ikastetxeetan gazteenen osasun 
mentala eta emozionala landu, garatu eta indartzeko. 

nondik dator tailerrok sortzearen ideia? Gorputza zaintzea-
ren ideia gero eta barneratuago dugun moduan, geure burua 
ere zaintzeko beharra daukagu. Gero eta gehiago entzuten dira 
antsietateari, depresioari edo bakardadeari lotutako kontuak, 
baina horiei aurre egiteko laguntza eskatzeak estigma itzela 
dakar oraindik ere. Ikasketak, esperientzia pertsonalak eta 
lan egiten ibili naizenean, gauzak benetan aldatzeko gorago 
begiratu behar dela ikusi nuen, eta horretan nabil orain. Hala 
ere, horrek ez du esan nahi ekimen txikiagoekin gauzak alda-
tu ezin direnik. Monitore lanetan ibili nintzenean, gaztetxoek 
nirekin lantzen zituzten gaiak eskolan landu nahiko zituzte-
la esaten zidaten maiz; orduantxe jarri nuen ideia martxan. 
Wanted lehiaketarekin proiektua eskoletara eramateko Udala-
ren laguntza lortu nahi nuen; izan ere, gaur egun oso zaila da 
inolako euskarririk gabe pertsona gazte batek eskolen baiez-
koa topatzea.

zertan oinarritzen dira tailerrak? Gure lehen urteak eta nera-
bezaroa funtsezko etapak dira oinarri osasuntsu bat finkatze-
ko, bizitzan, aurrerago, disfuntzionaltasunak agertzea prebe-
nitzeko eta bizitza beteagoa edukitzeko. Horregatik, tailerrok 
lehenengo pausua baino ez dira, geure burua zaintzeko. 

zelan ikusten dituzu gaur egungo umeak eta gazteak? Nire 
ustez, gehiegi estimulatuta eta gehiegi babestuta daude gaur 
egun. Umeen eta gazteen motibazio falta, antsietatea eta de-
presioa gora baino ez doaz. Jolasteko denbora gehiago behar 
dute, baina ez pantaila batean, baizik eta kalean. Imajinazioa 
landu behar dute, naturarekin konektatu behar dute eta gura-
soekin kalitatezko denbora eman. Balore piloa galtzen ari dira, 
mentalki garapena galtzen ari dira eta emozionalki eraikitzen 
ari garen ereduak askotan ez dira sendoak. Gu gara euren hezi-

ketaren arduradunak. Ez da erraza, batez ere eurek bizi duten 
mundua ulertzen eta ezagutzen ez dugulako. Etxean, eskolan 
edo gizartean ikusten dituzten ereduetatik ikasten badute, saia 
gaitez gurean gutxienez eredu osasuntsu bat islatzen.

pertsonok zelan osa dezakegu oinarri osasuntsu bat? Berba-
rako, momenturen batean edo bestean, denok egin behar diogu 
aurre galera bati. Hala, gaztetatik galera horiek denak modu 
osasungarri batean kudeatzen irakasten badigute eta oinarri 
sendo bat garatzen badugu, oinazea hobeto kudeatzeko tres-
nak izango ditugu. Bestetik, geure buruarekin igaro behar 
dugu bizitza osoa, beraz, autoestimua garatzea eta lantzea 
ezinbestekoa da. Era berean, gizaki sozialak garen heinean, er-
lazio osasungarriak izateko enpatia funtsezkoa da, baita aser-
tibotasuna eta «Ni» mezuak erabiltzea ere. 

Hori dena landu ezean, zeintzuk arazo sor daitezke? Depre-
sio eta antsietate diagnostikoak bikoiztu egin dira azken ha-
mabost urteotan, eta gaur egun suizidioa heriotza ez naturalen 
lehenengo kausa da Espainiar Estatuan. Sorburura joan beha-
rra dago, hori aztertzeko eta lantzeko. Gaur egun, mediku-kon-
tsulten %30ek emozioekin lotura dauka, bakardadeak, lo egi-
teko zailtasunak, estresari aurre egin ezinak eta beste hainbat 
min fisikok emozio horiekin lotura zuzena daukatelako. Gor-
putzaren eta buruaren arteko lotura oso estua da, eta emozio-
nalki min egiten zaituen egoeretatik atera ezin zarenean, gor-
putzaren biziraupen senak ateratzen zaitu, fisikoki gaixotuz. 
Une horietan baino ez gara medikuarengana joaten, eta ho-
rrek, arazoaren arabera, pilularen bat edo beste emango digu 
«sendatzeko», errazagoa eta arinagoa delako. Arazoa da asko-
tan horrek ez duela zioa lantzen eta sintomak bakarrik kon-
pontzen ditu; partxe bat baino ez da.

 Erresuma Batuan, berbarako, konturatu egin dira terapia 
psikologikoak lehen mailako arretan txertatuz gero kostu efek-
tiboa handiagoa dela, eta horretan inbertitzen hasi dira, mer-
keagoa delako psikologo bat urgentziazko ebakuntza bat baino. 
Arazoa da psikofarmakoen munduan diru asko mugitzen dela 
eta badirudiela ez dagoela hori egiteko interesik. Espainiar Es-
tatuak ere hori egiteko probak hasi ditu, baina ezin gara hor 
geratu, osasun integrala bermatzea ez da soilik osasun siste-
maren ardura, guztiona da. 

«Tailerrak edozein 
mailatan landu 
daitezke, egokituta»

iker rincon Moreno 

Getxo | alejandra sainz de la rica, Wanted ideia-lehiaketako finalista

nori zuzenduta daude tailerrok? 
Edozein mailatan landu daiteke. 
Eskola batzuetan lantzen hasi dira, 
Haur Hezkuntzan batez ere. Hala ere, 
nire ideia da DBHn eta Batxilergoan 
ere hori lantzea. Tailerrok eskolaren 
eredura (euskara, ingelesa edo 
gaztelania) eta adin tartera 
egokituta egongo dira. Izan ere, ezin 
dira gauzak modu berean landu 
adin-tarte ezberdinetan; bakoitzaren 
garapen maila ez da berdina, 
zalantzak, kezkak... eta momentu 
emozional ezberdinetan daudelako, 
besteak beste.  

«emozionalki zaintzen ez 
zarenean, gaixotu egiten zara»
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Oinezkoentzako ibiltokia 
Butroe itsasadarrean 
barrena, Plentzia, Barrika, 
Gatika, Lemoiz eta Gorliz 

udal mugarteetan proiektua egin 
gura du Espainiako Ingurumen 
Ministerioak. Oinezkoentzat eta 
txirrindularientzat izango da, eta 
helburuak ur-kirolak sustatzea eta 
Arbinako presan ibai-bazter biak 
lotzea oinezkoentzako zubi baten 
bidez (Butroe ibaian laugarrena 
litzateke), aukerarik errazena eta 
merkeena delakoan.

Horiek irakurrita, zurtz 
eginda lotu nintzen. Sare 
sozialetan kritika txar asko jaso 
ditu proiektuak. Argudioetako 
bat dakart hona, horregaz bat 
egiten dut eta: ostera egin gura 
duenak orain ere aukera dauka. 
Benetan! Aste-akabu baten baino 
gehiagotan arazo barik egin dut 
oinez ostera hori baino luzeagoa 
(Butroeko gazteluraino edo 
Urdulizeraino), eta txirrindulariak 
topatu ditut joan naizenetan; 
proiektuaren lehenengo argudioa 
soberan dago.  

Ur-kirolak sustatzea dela-eta, 
ibai-bazterraren horrenbeste 
kilometro aldatu behar dira 
horretarako? Edo turismoak 
dakarzkigun jende-tropelarentzat 
leku gehiago egitea da helburua?

Zubia Arbinako presan 
egitea negarrez hastekoa da. 
Ingurugiroa kaltetzeaz gain, 
ondare kulturala ere sats egingo 
du. Jakina, ibaiaren gaineko harri 
batzuk baino ez dira, ezertarako 
erabiltzen ez direnak, eta egin 
dezagun premiazko zubia berton.

Gure eskualderako enegarren 
astakeria hau paperean lotzea 
espero dut, eta Ingurumen 
Ministerioari eskatzen diot, 
mesedez, zentzuzko proiektuak 
diseinatzeko.

ibiltokia eduki 
badaukagu!

jAnire  
enzunzA lAndA 
Filologoa eta 
irakaslea 

Branka

o orain dela 125 urte heldu zen tre-
na Plentziara lehenengo aldiz. Hori 
ospatzeko, programazio berezi bat 
abiarazi zuten joan den urtarrila-

ren 15ean, hamabi bildumatako askotariko 
zigiluak batzen dituen erakusketa bategaz. 
Orain, aldiz, Literohitura irakurle taldeak 
«Nasarako kontakizunak» egitasmoa mar-
txan ipini du. Horren bitartez, idazleak eta 
idazteko zaletasuna duen jendea batu gura 
dute, askotariko kontakizunak sortzeko. Isto-
rio baten amaierako esaldia hurrengo konta-
kizunaren lehenengoa izango da. Kateatuta-

ko istorio horiek denak trenari lotuta egongo 
dira eta hamabostean behin argitaratuko di-
tuzte, urte osoan. Lehenengoa Eduardo Gil 
Herreroren Aquel viaje en tren del 68 izan da.

lehen udAtiArrAk, trenAren eskutik. 
Trena 1893an heldu zen Plentziara, eta ho-
rri esker, herria jomuga turistiko bihurtu 
zen. Negozio berriak sortu ziren higiezinen 
sustapenaren eta ostalaritzaren inguruan, 
merkataritza-sarea hazi egin zen eta bizigu-
ne berriak garatu ziren. Urte horretan bertan 
sortu zen Casino Aurrera Aisialdi Sozietatea, 
ur-depositua martxan ipini zen… Aurrerapen 
horiekaz eta trenaren eraginez heldu ziren 
lehen udatiarrak Plentziara.

Kroniken arabera, trena nasara iritsi ze-
nean, orduko agintarien aurrean lau biba 
bota ziren: «Lehena, Plentziaren oparotasu-
na islatzen duen trenaren arrakastaren alde; 
bigarrena, plentziarren alde; hirugarrena, 
bakearen alde; eta azkena, trena eraiki duen 
ingeniariaren alde».  

Plentzia | trena hiribildura ailegatu zeneko 125. urteurrenaren ospakizunak

trenari lotutako 
kontakizun kateatuak

trena plentziara heldu zeneko 125. urtemuga 
ospatzeari ekin diote hiribilduan. Hala, 
udalerriko eta inguruko idazle talde batek 
trenari lotutako kontakizun kateatuak idazteari 
ekin dio «nasarako kontakizunak» egitasmoan.
iker rincon Moreno  

trenak aldaketa handia eragin zuen Plentzian (urteurrenaz gehiago jakiteko: aniversario125urteurrena.etnoplentzia.com). © Paul van  Baarle 

Hamabost 
egunean behin 
argitaratuko dute 
istorio bana, 
aurrekoagaz 
lotuta egongo 
dena
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Inauteriak pasatu dira. Egun 
hauetan hitz asko entzun 
ditugu: lur, tradizio, mozorro, 
zomorro, alkohol…; baina 

nagusia transgresio hitza da. 
Inauterien garrantziaren gakoa, 
oso zaharrak izateaz gain, 
transgresioa da. Inauterietan 
herriak botereaz barre eta iseka 
egiten du; eraso egiten dio. Lehen, 
transgresio-mozorroak argi 
zeuden: apaiza, guardia zibila, 
alkate edo politikaria, moralaren 
kontrakoak… Oraingoak, aitzitik: 
apaiza, guardia zibila, alkate edo 
politikari moralaren kontrakoak…

Azken hamarkadan asko aldatu 
dira inauteriak; formalizatu eta 
umetu egin dira. Hain antolatuta 
daude, ezen inprobisaziorako leku 
gutxi baitago. Botereen kontra 
joateko beste ubide batzuk ireki 
omen ziren: hauteskundeak, 
parte-hartzea… Ez zen 
beharrezkoa aurpegia estaltzea 
aldaketak eskatzeko eta Ezetz 
esateko.

Hala ere, azken urteotan, 
Mahomaz barre egiteagatik 
hiltzen zaituzte, jainkoari 
buruzko txisteek isunak eta 
kartzela merezi ei dituzte, 
poliziaren mozorroak debekatu 
nahi dituzte autoritateen kontra 
joateagatik; sexuarekin kontuz 
ibili, moral-pertsonak ez isekatu, 
sexista ez izan, eta LGTBren 
kontra ez joan… Galizian, erizain 
sindikatu batek erizain sexy 
mozorroak debekatzeko eskatu du, 
haien kontra doaz eta (?). Ume-jai 
bihurtuko ditugu inauteriak.

Une honetan, ordea, politikoki 
zuzenaren, kontrolaren eta 
puritanismoaren unean, 
inauteriak guztiz beharrezkoak 
dira. Egun batzuk dauzkagu 
guztiaz iseka egiteko; gainontzeko 
egunetan, saia gaitezen polizia 
herrian integratzen, erlijioa 
herriaren zerbitzuan egoten, 
sexu-harremanak berdintasunean 
eta askatasunean izaten eta 
erizain lana hain feminizatua 
izan ez dadin lan egiten. Inoiz 
baino gehiago behar ditugu betiko 
inauteriak.

inauteri 
gehiago, 
mesedez

ArMAndo  
llAMosAs ruBio
Kultura ondarearen 
teknikaria

zulotik

l itekeena da hilabete bat barru Bilboko 
Merkataritza arloko 1. zenbakiko epai-
leak Vi cri la enpresa esleitzea Mivari-
car SL sozietate bilbotarrari, langileen 

arloko iturrien arabera. Lamiakoko enpresak 
270 bat behargin ditu gaur egun, eta 30 bat 
galduko lituzke, langileen negoziazio-batzor-
deak eta Mivaricarren ordezkariek joan den 
astean sinatutako aurrehitzarmenaren ara-
bera. Izan ere, Mivaricar sozietateak eginda-
ko eskaintzari babesa agertu zioten sindika-
tu gehienek (CCOO, UGT, LSB-USO, ATV eta 
CUC); denak, ELAk eta LABek izan ezik.

Aipatutako iturriek defendatu dute Vi- 
 cri la k aurkeztutako eskaintzetatik «lan-kostu 
txikiena» daukana dela Mivaricarrena. Hala, 
hamaika behargin ez lituzkete subrogatuko 
eta beste hogeiren bati irteera boluntarioa es-
kainiko liekete; horretarako, milioi bat euroko 
funtsa erabil lezakete inbertsoreek. Lanean 
segituko luketenei lanorduak igo eta soldatak 
%25 bat murriztuko lizkiekete. Gainera, en-
plegua erregulatzeko behin-behineko espe-

dientea erabil lezake enpresak etorkizunean, 
produkzio-beharren arabera. Mivaricarrek 
6,8 milioi euroko inbertsioa egingo luke Vi- 
crilan, lau urtean.

Milioi BAteko GordAiluA. Vicrilaren li-
kidazio-prozesuaz arduratzen den konkur-
tso-administrazioak ere egokien ikusi du 
Mivaricarren eskaintza. Hala, langileen or-
dezkariek eta sozietateak aurrehitzarmena 
izenpetu ostean, epaileari dagokio eskaintza 
onena aukeratzea. Mivaricarrez gain, Sherpa 
eta Idurgo enpresak ere aurkeztu dira, bai-
na, beharginen arabera, azken biek ez dute 
bete epaileak zehaztutako neurrietako bat: ez 
dute milioi bat euroko gordailutzea egin.

LABen arabera, «hitzarmenak ez du Vic-
rilaren bideragarritasuna bermatzen». Sin-
dikatuak kaleratzeak kritikatu ditu eta lan-
baldintzak «lehertuko» dituztela salatu du. 
Gainera, LABek nabarmendu du aurrehitzar-
menak ez duela lantegiko lurrakaz «espeku-
latzeko aukera usatzen; dagokien soldaten 
zorra langileei itzuli arteko epea baino ez du 
zehazten, instalazioak ekoizpenetik hara-
go doazen helburuetarako ezin erabili izate-
ko». Sindikatu denei euren iritzia eskatu die 
HIRUKAk; LABek besterik ez du erantzun.

Vicrilaren erreskateak birritan kale egin 
du azken urtean: Gestiber eta Sainberg sozie-
tateek atzera egin zuten azken unean. Egoe-
ra errepikatzekotan, lantegia sortaka saltzea 
aurreikusita dago likidazio-planean. 

leioa | Vicrilaren etorkizuna kolokan

mivaricar, beharginen 
«esperantza» bakarra

lamiakoko Vicrila enpresako sindikatu eta 
behargin gehienen «esperantza» bihurtu 
da mivaricar Sl enpresa, ia urte eta erdiko 
konkurtso-prozeduraren ostean. aurretik beste 
saiakera bik porrot egin dute.
kePA uGArte MArtiArenA · iÑiGo FernAndez de MArtikorenA  

lamiakoko vicrila enpresak 128 urte daroatza beira ekoizten. orain bidegurutzean dago. © ViCriLa

Orain dela 
hilabete bi 
sortua
Mivaricar sl enpresa joan 
den abenduaren 14an sortu 
zuen Martingale solutions sl 
sozietateak, 3.000 euroko 
kapitalagaz. orain dela aste 
bi, berriz, sozietateak eman 
zuen beste bazkide biren 
berri: rialejo invest XXi sl eta 
inversiones Brazomar 2001 sl. 
vicrilako beharginen arabera, 
hiru inbertsiogile bizkaitar 
daude egituraren atzean. 
Borme aldizkari ofizialean topa 
daitezke loturak lanzagorta 
eta lópez Ante somokurzio 
sendiakaz, besteak beste. 
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Urdulizen metro-maiztasuna «kaka 
zahar hutsa da».  Hori da Karmele 
erabiltzaileak daukan iritzi biribila. 
Apirilean zabaldu zuten geltoki be-

rria, baina Karmelek ez du aldaketarik ikusi  
zerbitzuan: trenak 18 edo 20 minutuero. 

Urdulizko geralekua estreinatzean, Biz-
kaiko Garraio Partzuergoak azpimarratu egin 
zituen trenbidean egindako hobekuntza bi. 
Alde batetik, bretelle bat ipini zuten Sopelan, 
hau da, trenak Sopela eta Urduliz geltokien 
artean desbideratzeko aukera ematen duen 
gailua. Metro-unitateek zentzua aldatu de-
zakete Larrabasterrako erdiko nasan edo Ur-
dulizko metro-tailerrean ere. Bestalde, Plen-
tzian hobekuntzak egin zituzten, «trenak 
bata bestearen jarraian ustiatzeko edo tren 
bi bata bestearen atzetik irten ahal izateko», 
hondartza-sasoiari eta jaiei begira.

Javier Bilbao Urdulizko alkateak dioenez, 
«ospitalearen egitasmoa martxan ipini ze-
netik Udalak garbi eduki du garraio-siste-
ma egokia behar dela, eta metroa funtsezko 
elementua da». Geltoki berria egin ondoren, 
maiztasuna handitzeko unea dela dio Bilbaok: 
«Eskualde osoaren eta egunero ospitalera doa-
zen milaka pertsonen mesederako izango da; 
Udala laguntzeko prest dago». Enrique urdu-
liztarra alkatearen iritzi berekoa da: «Gutxia-
go itxarotea gustatuko litzaidake. Orain gehie-
gizkoa da trenen arteko tartea».

trenBide BAkArrA. Nuriak Plentziako Pla-
zatxoko kioskotik ikusten ditu geltokiranzko 
presazko ibilaldiak. Arazoaren muina Urdu-
liztik trenbide bakarra egotea da, beraren 
ustez. Bat dator Marta gorliztarra.  «Badakit 
maiztasunagaz ezin dela miraririk egin, bai-
na uste dut itxarote-tarteak txikitu daitez-
keela, edo ipin daitekeela trenbide bikoitza 
Urduliz eta Plentzia bitartean. Behin Urduli-
zen lurperatuta…». David Crestelo Plentziako 

alkateak argi dauka maiztasun handiagoa-
ren beharra. Autoak alde batera utzi eta ga-
rraio publikoen erabilera areagotuko bada, 
«maiztasuna handitzea guztiz beharrezkoa 
da». Bestelako neurri batzuen falta ere su-
matzen du: Plentziako geltokiaren ondoan 
parking bat egotea edo Barrikak geltokiraino 
lotura edukitzea.

AsteBuruAn GutXieGi. Astegunetako goi-
zaldetan bost minutuero dago trena Sopela-
tik Etxebarriraino. Beste ordutegietan, irmo 
segitzen du 18-20 minutuko maiztasunak. 
Iraia leioaztarraren ustez gutxiegi da hori: 
«Larrabasterran maiztasuna hobea da; he-
men, etxetik berandu irtenez gero hogei mi-
nutu itxaron behar da». Miguel sopelozta-
rrak ontzat jotzen du ohiko ordutegia, baina 
aste-akabuan tren gutxiegi daudela uste du. 
Saleh gazte siriar-sopeloztarraren iritziz, be-
rriz, «maiztasuna ez da oso txarra Sopelan, 
baina hobetu daiteke: hamabost minutuero 
itzela litzateke. Halere, bariku gauetan asko 
kostatzen zaigu etxera bueltatzea; zapatua 
bakarrik daukagu irteteko». HIRUKAk iritzia 
eskatu die Metro Bilbaori eta Sopelako Udala-
ri, baina ez du erantzunik jaso.  

ekairen heriotza dela eta, 
hainbat kazetarik galderak 
modu okerrean egin 
dizkigute. «Berarena ez 

zen gorputz batean harrapatuta» 
eta antzekoak esan dituzte, 
asmo txarrik gabe, gaiaz dagoen 
informazio ezaren isla. Hala ere, 
argitu nahi nuke nahiz eta Ekaik 
bularrak haztea eroso ez bizi, 
horrek ez duela esan nahi bere 
gorputza bere sentitzen ez zuenik 
ezta bertan harrapatuta sentitzen 
zenik ere. Ekaik abestu, dantzatu 
eta korrika egiten zuen, eta bere 
gorputza ispilu aurrean apaintzen 
zuen, komunikabide batek asmatu 
zuenaren kontra. 

Pertsona transexual guztiek 
ez dute gorputza berdin bizi. 
Bakoitzak bere nortasunaren, 
genetikaren eta beste hainbat 
faktoreren arabera kudeatzen 
du gorputzarekiko harremana. 
Batzuek ez dute hormonarik nahi, 
beste batzuentzat ezinbestekoa 
da… Besteen begiradak zeresan 
handia du. Adibidez, genitalen 
bizipena ez da txarra pertsona 
nor den ukatzeko erabili ez den 
kasuetan, genitalak ez daudelako 
agerian. Aldiz, neska bati asko 
eragingo dio bizarra izateak. 

Bada bereziki mingarri gertatu 
zaidan esaldi bat: «Bere buruaz 
beste egin bazuen, agian badute 
arazo psikologiko bat». Jakina, 
norbaitek bere bizitzako hainbat 
urte dena ezkutatzen eman badu, 
zer gertatzen zaion ulertu gabe, 
baliteke arazo psikologiko bat 
garatzea. Txikitatik onartuak izan 
direnen eta ez direnen artean argi 
ikusten da aldea. Buruko gaitzen 
eta suizidioen tasa asko jaitsi 
da. Oraindik ez da 0, zoritxarrez. 
Oraindik.

ekairen 
gorputzaz, 
ekairen buruaz

BeA 
sever eGAÑA 
Chrysallis 
EHko kidea

Barrura begirasoPela · UrdUliz · Plentzia | Metro Bilbaoko trenen maiztasuna

tren gehiago gura dute 
metroko erabiltzaileek
metro gehiago gura dute 
Sopela, plentzia eta urdulizko 
herritarrek, eta alkateak ados 
daude eskaeragaz.

trena galduz gero, erabiltzaileek 18-20 minutu itxaron behar dute sopelan. HODeI TOrreS

iÑiGo FernAndez de MArtikorenA 

Aspaldiko 
eskaera
Askotan aipatu da 
metro- maiztasunen gaia 
erakundeetan. 2010ean, 
sopelako udalbatzak onartu 
egin zuen Metro Bilbaori 
tren gehiago eskatzea, 
urdulizko ospitalearen eragina 
aurreikusita. urte berean, 
ezker Batuak gaia eroan zuen 
Batzar nagusietara. Aldaketak 
urte bi geroago eman ziren, 
baina kontrako zentzuan. 
hala, Bilduk eta PPk 2013an 
proposatu zuten, BBnnetan, 
murrizketak gainditu eta 
maiztasunak eta zerbitzu 
bereziak berreskuratzea. 
sopelako udala bat etorri zen 
maiztasunak lehengoratzeagaz. 
Azkenean, Metro Bilbaok 
2014an berreskuratu zituen 
Patxi lopezen garaian 
kendutako tren-bidaiak. 
2016an, eskualdeko alkateek 
Aldundiari eskatu zioten 
urdulizko ospitalera autobus 
eta metro gehiago ipintzea. 



soluzioAk: 

Zineman

Puzzlea

 © Garbine Ubeda

Antza denez, zinema honetan ematen dabiltzan filma ez da behar bezain interesgarria, inork ez baitio begiratzen... Baina, tira: 
begi-bistakoena alde batera utzita, zenbat ezberdintasun ikusten dituzu irudi bi hauen artean? 7, 9, 17? Zenbat?

2

Zein da behar dugun pieza  
puzzlea osatzeko?

3

54

6

7 8

11109

1

Goiko laukian dauden elementu guztiak beheko 
laukian ere badaude, lau izan ezik. Zeintzuk dira?

Ikusi-makusi



BEHIAK berba osatzen duten hizkiak erabiliz, osa ezazu SUDOKUA. Hizki 
bakoitzak behin agertu behar du lerro, zutabe eta area bakoitzeko.

Erdizka margotuta dauden zazpi irudi hauetatik hiru elkartuz 
gero, etxea behar bezala osatuko duzu. Batura horretan 
elementuek (kea, teilatua, atea...) behin bakarrik agertu behar 
dute koloreztatuta. Har ezazu kolore zuria gardena balitz bezala.

Asma ezazu mezu ezkutua. Esaera zahar bat da.

Gogoa non...
Jarraian zer datorren 
asmatzen baduzu, 
esaera zahar ezagun 
bat osatuko duzu.

Gogoa non,  
begiak zoro eta  
bihotza edonon.

Gogoa non,  
zu beti bertan.

Gogoa non,  
lagunik ezin  
aurkitu inon.

Gogoa non,  
normalki  
Amoroton.

Gogoa non,  
poza beti da on.

Gogoa non,  
lanak hor konpon.

Gogoa non,  
zangoa han.

OsatuBehiak
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Unai Endemaño kazetari eta argazkilari barakaldarrak 
urteak daroatza rocka eta heavy metala jorratzen du-
ten hainbat aldizkaritan beharrean; zenbatezinak 
dira musika-taldeen kronikak egiteko ikusi behar 

izandako kontzertuak eta horietara joateko egindako kilome-
troak. Gaitz erdi! Rockzale amorratua da Algortan hazi eta he-
zitako laguna; Sopelan ez zaio seniderik falta. Ez dago inolako 
zalantzarik bere zaletasun biak uztartzen asmatu egin duela 
barakaldarrak eta, hori gutxi izango balitz, ogibide bihurtu 
duela. Gainera, musika-taldeei egindako irudiakaz argazki-e-
rakusketak egiten hasi zen. Oraingo honetan, rockaren mun-
duan dabiltzan emakumeengan ipini gura izan du begirada 
metal-zale amorratu honek. Hala, Rock & Roses erakusketa 
otsailaren 28ra arte ikusbide izango da, Sopelako Kurtzio kul-
tur etxean; sarrera, doan.

Endemañoren arabera, «asko aldatu dira garaiak, eta gero 
eta errazago daukate rockaren munduan dabiltzan emakumez-
koek». Hala ere, aitortu duenez, horrelako musika-estiloez ber-
ba egitean «oso arraroa da» doinu horiek gustuko ez dituzten 
lagunei emakumeren baten izena burura etortzea, galdetzen 
diezunean. «Pop-musikagaz alderantziz gertatzen da; jendea-
ri bururatzen zaizkion izar handiak beti izaten dira andreak. 
Rockean, ordea, bigarren mailan egongo balira bezala ikusten 
dituzte emakumezkoak», adierazi du argazkilari barakalda-
rrak. Beraren ustez, gauzak ez dira horrela: «Rocka eta heavya 
jorratzen duten taldeetan gero eta andre gehiagok jotzen dute; 
gainera, musikari eta abeslari paregabeak dira gehienak», 
esan duenez.

GizArte MAtXistA. «Berez, mundu oso matxistak dira rocka-
rena eta heavy metalarena. Baina ez dira salbuespenak. Mu-
sika-talde horietan jotzen duten emakumeek zailago daukate 
gizartea bera matxista delako», Endemañok dioenez. Rock & 
Roses erakusketak «jendeari begiak zabaltzeko» helburua dau-
ka. Egileak adierazi duenez, «daborduko rockarena eta heavy 
metalarena ez dira horren mundu arrotzak gure gizartean». 

Larruzko jaka beltza daroaten ile luzedun morroiak ez daude 
txarto ikusita, gaur egun: «Metal-zaleak egotea normaltzat jo-
tzen duten heinean, horietako asko emakumeak izatea ez luke-
te arraro ikusi beharko», dio Endemañok.

AldArrikAPenA. Rock & Roses argazki-erakusketa 30 irudik 
osatzen dute. Hala ere, denak ez dira iritsi Sopelako Kurtzio 
kultur etxera. Horrelako erakusketa bat antolatzeak daukan 
zailtasunaz berba egin du egileak: «Ez da erraza izaten irudiak 
aukeratzea, gai bati buruzko erakusketa prestatu gura duzu-
nean; azken finean, ez zabiltza argazkirik gogokoenak aukera-
tzen. Ehunka irudi eta milaka kilometro egin behar izan ditut 
horman ipini ditudanak hautatzeko». Daukan aldarrikapen 
kutsuak ere ezberdin egiten du Endemañoren oraingo erakus-
ketak: «Ez dut egiten nabarmentzeko, jendeari mezu bat hela-
razteko baizik». 

rocka jotzen duten emakumeen argazkiak 
ikus daitezke unai endemaño barakaldarrak 
antolatutako erakusketan; otsailaren 28ra 
arte egongo da Sopelako Kurtzio kultur 
etxeko hormetan.

hainbat musika-aldizkaritan lan egiten du unai endemaño kazetari eta argazkilariak. HOdEi TOrrES

Musikan andreen lekua aldarrikatzen
Unai endeMaño | ‘rock & roses’ argazki-erakusketa

kePA uGArte MArtiArenA  

«rockaren mundua ez da 
salbuespen bat. musika-talde 
horietan jotzen duten 
emakumeak gizarte matxista 
batean bizi dira. Jendeari 
begiak zabaltzea da helburua»
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antzerkia
Otsailak 23, barikua

Hozkailua
20:30 | kultur leioako entzungela | leioa
Huts taldeagaz. Euskaraz. Sarrera: 5-10 euro.

Otsailak 24, zapatua

ipuin-kontaketa, ingelesez
10:30 / 11:45 | Areetako elkartegia | Getxo
Kids&Us hizkuntz eskolak antolatuta. 10 eta 36 
hilabete arteko umetxoentzat. gonbidapenagaz.

Ez dok hiru
20:30 | kultur leioako entzungela | leioa
Tartean taldeagaz. Euskaraz. Sarrera: 6-12 euro.

azokak
Otsailak 25, domeka

leioako Azoka Agroekologikoa
11:00-14:00 | udaletxeko plaza | leioa
Herriguneko Trantsizioan lantaldeak antolatuta. 

Berbaldiak
Otsailak 22, eguena

Errefuxiatuen afera...  
guztion ardura!
19:30 | Abian herriko taberna (Algorta) | Getxo
besteak beste, EH bilduko eurolegebiltzarkidea 
den k berba egingo du. Sarrera, doan. 

Otsailak 28, eguaztena

literohitura irakur-taldea
19:30 | kasinoa | Plentzia
Plentziako eta gorlizko Euskara agenda 
bateratuaren barruan. Xabier Montoia idazlea 
gonbidatu dute, Fucking artists liburuaz berba 
egiteko. Euskaraz. Sarrera, doan.

deialdiak
Otsailak 23, barikua

M8ko emakumeen grebaren 
gaineko batzar informatiboa
18:30 | romo kultur etxea | Getxo
Parte-hartzea libre.

erakusketak
Otsailaren 28ra arte

Rock & Roses
kurtzio kultur etxea | sopela
rockaren munduan dabiltzan emakumeei 
ateratako argazkiakaz erakusketa antolatu du Unai 
Endemañok. Sarrera, doan.

Martxoaren 18ra arte

Sokatira
rekalde Aretoa | Bilbo
barriek 2018 egitasmoaren barruan. Puntadaz 
puntada, Marta zelaia aranbaltza artista 
urduliztarrak egindako tapiz handia ikusbide 
izango da. Sarrera, doan.

Jardunaldiak
Otsailak 24, zapatua

sortzaileen topaketa
11:30 | stay & job egoitza | Berango
berangoko Liburutruk Kultur Elkarteak inguruko 
sortzaileak ezagutzeko, ideiak trukatzeko eta 
ekintzak antolatzeko topaketa antolatu du. 

musika
Otsailak 22, eguena

Bites rock-taldea
20:00 | jolasaurre taberna (Algorta) | Getxo
getxon zuzenean zirkuitua. Sarrera, doan.

Otsailak 24, zapatua

travellin’ Brothers blues-taldea
19:00 | Areetako musika-eskola | Getxo
neguko bidaia zikloa. Sarrera: 5 euro.

udondo Fest jaialdia
21:00 | udondo gaztetxea | leioa
indix, deborah riff, La Coordenada eta donkey 
Punchers taldeek joko dute. Sarrera: 5 euro.

Otsailak 25, domeka

inprobisazio-saioa
19:30 | el comercio taberna (Areeta) | Getxo
areetako musika-eskolako jazz-taldeagaz. doan.

txangoak
Otsailak 24, zapatua

Bilbotik itsasora bizikleta-martxa
11:00 | Foru-jauregia | Bilbo
biziz bizi elkarteak antolatuta. bilbo eta getxo 
artean bidegorria ipintzea gura dute.

zinema
Otsailak 22, eguena

La profesora del parvulario
18:00 | kurtzio kultur etxea | sopela
genero-ikuspegiko pelikula. itzartu emakumeen 
elkarteak antolatuta. gaztelaniaz. Sarrera, doan.

Otsailak 23, barikua

Elkarrekin Together 
dokumentalaren aurkezpena
19:30 | itsas estazioa | Plentzia
Plentziako eta gorlizko Euskara agenda 
bateratuaren barruan. gure Esku dago taldeak 
antolatuta. Sarrera, doan.

Otsailak 25, domeka

Orm Elurretako Erresuman
18:00 | Antzokia | Berango
Umeentzako animazio-filma. zineuskadik 
euskarara itzuli zuen alexey Tsitsilin errusiarrak 
zuzendutako filma. Sarrera, doan.

BerAnGo | Bideoklipa Aurten 75 
urte beteko ditu Simon Otxandategi 
Dantza Taldeak. Hala, gaur egun 
taldean dabiltzan lagun denak eta 
garai batean ibilitakoak deitu dituzte 
uztaileko ospakizunen iragarkian 
parte hartzera; domeka honetan, 
otsailaren 25ean, grabatuko dute. 
Batutakoak lau taldetan banatu 
ostean, 11:15ean irtengo dira Santa 
Ana eta Kurtxe auzoetatik, Alkatene 
tabernatik eta Sabino Arana kaletik. 
Udaletxera ailegatu ostean mosaiko 
bat osatuko dute, euren ikurrina 
altxatu baino lehen. Horrez gainera, 
luncha edukiko dute batutakoek, 
entsegu-lokalean. 

Urteurrenak iragarkia izango du

©
 S

Im
O

n 
O

Tx
an

Da
Te

g
I

Lemoiztarrek 
disko-festagaz ospatuko 
dituzte aratusteak

leMoiz | inauteriak Zapatu honetan, 
otsailaren 24an, disko-festa egingo 
dute Armintzako pilotalekuan. 
Hitzordua 19:00etan ipini dute.

ttan ttakun jaialdia
Otsailak 22-Martxoak 3
Azebarri kulturgunea (Algorta)

Otsailak 22, eguena
19:00 Oreka TX. Dokumentala eta 
berbaldia. Sarrera, doan.

Otsailak 23, barikua
19:00 Txakuntxo taldearen gaineko 
berbaldia. Sarrera, doan.

Otsailak 24, zapatua
19:00 Jotzen txalapartagilearen gaineko 
berbaldia. Sarrera, doan.

Otsailak 25, domeka
19:00 Txalaparta musika ote? izeneko saio 
teoriko-praktikoa. Sarrera, doan.

Martxoak 3, zapatua
21:00 Txalatxotx afaria, txalapartaren 
eta txistuaren fusioa. Txartelak (28 
euro / 26 euro Azebarriko bazkideak) 
Baster tabernan eta 688 652 917 
telefono-zenbakiaren bidez salgai.
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B igarren Mailarako igoeraren atean geratu zen aurreko 
denboraldian Bizkerreko emakumezkoen talde senio-
rra. Denboraldi honetan, Jon Elorzaren lekukoa hartu 
du Borja Celaya entrenatzaile gorliztarrak.

Bizkerrera etorri zinenetik urte bi pasatu dira. zer iritzi dau-
kazu ibilbide horretaz? Lagun batengatik etorri nintzen. Ko-
reatik heldu eta gero ez neukan asmorik entrenatzeko, baina 
futbola odolean daroat eta hau atera zitzaidan; etorri nintzen, 
poz-pozik gainera. Iaz Jon Elorzagaz egon nintzen, bigarren en-
trenatzaile, eta oso gustura egon nintzen. Pena izan zen igoera 
ez lortzea, baina aurten hor gaude, buruan. Zortzi jardunaldi 
geratzen dira denboraldia amaitzeko; ikusiko dugu zer gerta-
tzen den amaieran, baina pozik nago.

denboraldiaren heren bi pasatuta lortu duzue lidergoa. arra-
tiak asko sufriarazi dizue? Bai, Arratiak eta Tolosak ere bai, 
biak egon dira buruan. Arratia gu bezala ibili da hamar jardu-
naldi, denak batera irabazten ibili gara; hori buruarentzat oso 
zaila da, baina hor gaude. Puntu biko abantaila daukagu ba-

karrik, baina ikusi egin behar. Arratiak etorri behar du hona 
jokatzera, aste bi barru.

arratiaren aurka zer moduko partidua espero duzu? Zaila 
izango da, gogorra; lehia handia egongo da. Haiek oso gogorrak 
dira baloia geldi dagoenean. Gu, agian, hobeak gara baloia oi-
netan izanda. Partidua gurera bideratzen ahaleginduko gara. 
90. minuturaino lehiatu beharko dugu, ez da hamabost edo ho-
gei minutuan erabakiko. Gogorra izango da. Buruan daukadan 
partidua hori izango da. Saiatuko gara baloia guk edukitzen 
eta, daukagunean, ea golen bat sartzen dugun!

Sinatuko zenuke joaneko emaitza, berdinketa? Leioako Ema-
kumeak taldearen aurkakoa irabaziz gero, bai! Baina ikusi 
behar dugu zelan ailegatuko garen Arratiaren kontrakora. Ho-
rrela heltzekotan, guretzat ona litzateke berdinketa; baina, si-
natu? Ez. Irten beharra daukagu partidu denetan legez, irabaz-
tera. Partiduak esango du ea irabazi behar dugun ala ez.

orain arte zuen garaipenen giltzetako bat izan da oso gol gu-
txi sartu dizuetela. Beren-beregi prestatu duzue hori? Ez, 
joan den urtean legez. Iaz hamabost gol sartu zizkiguten, aur-
ten hamalau daroatzagu. Entrenamenduetan alde bietara tran-
tsizio onak egitea lantzen dugu, baina uste dut goian presioa 
oso ondo egiten dugula. Aurkari gehienak hor daude ipurdia 
ipinita eta oso zaila da bizkor ateratzea, eta gure trantsizioa 
ere azkarra denez, ondo jorratzen dugu hori. Badauzkagu pau-
ta batzuk ipinita hori horrela egiteko, baina partiduan norbai-
tek zer edo zer txarto eginez gero, arerioak horra doaz eta leku-
ren bat badaukate gola sartzeko, sartuko digute.

euskal selekzioaren partiduak izan ziren aurrekoan. 16 urtez 
azpikoan Bizkerreko hiru jokalari izan ziren. zuen joko ona-
ren erakuslea da hori? Bai. Hemen asko lantzen da harrobia. 
Horregaz batera, traba bat daukagu, gogorra: Athleticekoak 
gara, eta jokalariak hara igotzeak apurtzen gaitu. Normalean, 
onenak joaten dira Athleticera eta hortik pausotxo bat behera-
go daudenak igotzen dira lehenengo taldera. Berbarako aurten 
Sarai, kadete mailakoa, 16 urtekoa, hasi da denboraldi-aurre-
koa egiten. Ez genekien geratuko zen ala ez, baina badabil gu-
gaz entrenatzen, hiru egunetik bi, bestean Lezaman egon de-
lako. Harrobia ondo lantzeak fruituak ematen ditu. Talde oso 
gaztea daukagu, 20-21 urtekoa. Ez da erraza hor egotea egun 
denetan urte horiek izanda, baina gustura etortzen dira entre-
natzera. Gainera, talde denak dabiltza gogoz, ez bakarrik se-
niorra. Hori garrantzitsua da: futbola gustatzen zaie eta horre-
gatik datoz. Pozik nago neskakaz, egiten duten ahaleginagatik: 
ia denak etortzen dira egunero entrenatzera. 

Bolueko zelaia aldatuko luke celayak: «Gustatuko litzaiguke osoa izatea, baina erdia daukagu». HODeI TOrreS

«Gure jokalaririk onenak Athleticera joaten dira»
Borja Celaya txapis | Bizkerreren lehenengo taldearen entrenatzailea

iÑiGo FernAndez de MArtikorenA  

Korean eta Kuwaiten 
trebatzaile izandakoa
orain dela urte bi joan zen Borja celaya 
Txapis koreara, «bat-batean» suertatu 
zitzaion aukera baliatuta. cho Wang 
rae eskolan jardun zuen, metodologia 
irakasten. «ez nuen sekula pentsatu 
futbolagatik atzerrira joango nintzenik», 
dio. «Gustura hartu nuen, esperientzia 
itzela izan zen». hala, joan den udan 
kuwaiten egin zuen lan. «hobby bat dela 
esan ohi dugu baina odolean eroaten 
dugu», azaldu du gorliztarrak.
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a ldaketak datoz Bizkaiko Herri Kirolen Ligara. Dato-
zen egunotan, Bizkaiko Euskal Joko eta Kirol Federa-
kundeak zehaztuko ditu txapelketa horren lehiake-
ta-sisteman egingo dituen moldaketak eta arautegi 

berria. Aldaketen arrazoia garbia da: aurtengo ediziorako klu-
ben «parte-hartze eskasa», federazioak onartu duenez. Kirola-
ri gehiagok parte har dezan hiru batzar egin dituzte joan den 
azaroa eta otsaila bitartean. 2016an sei taldek parte hartu zu-
ten, iaz lau izan ziren eta aurtengo urteari begira talde bi baino 
ez zeuden prest lehiatzeko; Getxo Herri Kirol Taldea izan zen 
datorren denboraldian parte hartzeari uko egin zion taldeeta-
ko bat, Unai Ardeo klubeko kideak azaldu duenez.

Ardeo kritiko agertu da orain arteko ereduagaz: «Federazioa-
ren filosofia da kirolari gazteak herri-kirolaren munduan sar 
daitezen bultzatzea; baina kirolari gazteek ezin zituzten bete 
txapelketan ipintzen zituzten baldintza batzuk». Bere ustean, 
kontraesana zegoen gazteei denbora mugatuak ipintzean. Modu 
berean, «lardaskeria» iruditzen zitzaion lehiaketa bera: «Pla-
zan egiten dugun lanak errespetua merezi du; jendeari ere zor 
diogu. Ezin dugu edozer gauza egin». Berbarako, federazioak 
lehia «errazago izan zedin» onartutako «tranpa txikien» adi-

bideak ipini ditu: «Lastoa altxatzean, soka zapaltzea, hori txa-
pelketetan ez da inoiz egiten»; edo 50 kiloko txingak erabi-
li beharrean 40koak erabiltzea. Dena aldatzeko apustua egin 
zuen Getxok: «Esan genuen ez genuela parte hartuko; dabordu-
ko urte bi genbiltzan apur bat eusten ea kontua aldatzen zen, 
baina ez zuten aldatu gura». 2018rako klub bik bakarrik izena 
eman zutenean, federazioak aldatu zuen jarrera. Batzarretan 
«giro ona» izan da; getxoztarrek ez dituzte lortu euren helbu-
ru denak, baina pozik daude emaitzagaz: «Goitik behera aldatu 
gura genuen txapelketa osoa, baina azkenean aldatu genituen 
pisuak, bikoteka beharrean ariketak banaka egitea… Beste 
batzuentzat larregi da guk aldatutakoa. Apurka-apurka egin 
beharko dugu, bestela besteek egingo lukete atzera».

kirolAri erresPetuA. Aldaketen filosofia da txapelketa ofi-
zialetan egiten den lanaren erdia egitea. Lokotx-jasotzean, au-
rretik 50 lokotx hartu behar zituzten pertsona biren artean, 
txanda librean, gura zuten moduan. Ardeoren ustean, «hori 
nahaste-borraste hutsa zen, edozein eskola-umek egin dezake. 
Jendeak ‘baina zer da hau?’ esaten zuen. Orain, pertsona batek 
egingo du eta 25 lokotx batuko ditu. Nigatik 50 izango ziren, 
baina federaziokoek diote ez daukagula inor 50 hartzeko! Lana 
berez gogorra da, indartsu jokatzen bada gogorra da, baina ez 
larregi». Harriak jasotzean ere 100 kiloko bola erabiliko dute, 
75ekoa beharrean. Eta txapelketa batean onenek altxatzen ba-
dute 24 bider, ligan hamabi bider altxatuko dute. Getxoztarra-
ren arabera, «modalitate denak ez doaz horrela, baina kontua 
hori da: kirolari errespetua gordetzea, zorrotza izanda. Nahiko 
txukun geratuko dira». 

urte biren ostean moldatuko dute Bizkaiko Herri 
Kirolen ligako arautegia, kirolari gehiagok parte har 
dezan. getxoko klubak horren alde egin zuen hasieratik, 
lehiaketa «nahaste-borraste hutsa» zelakoan.
iÑiGo FernAndez de MArtikorenA 

Gazteei aukera emango diete, kirolarekiko errespetuz
Herri-kirolak | Bizkaiko liga, berrituta

Zortzi kiroletarako 
txapel bakarra
Bizkaiko herri kirolen ligan taldeak 
honako zortzi kirol-modalitateetan 
lehiatzen dira: trontza, lasto-altxatzea, 
txinga-eroatea, aizkora, zaku-eroatea, 
harri-jasotzea, lokotx-biltzea eta 
ingude-jasotzea. iazko edizioa apirilaren 
9an hasi zen Areetan, Bizkaiko zubiko 
plazan, Getxo herri kirol taldeko 
emakumezkoen eta gizonezkoen 
erakustaldiagaz. Astrabuduan, Algortan 
eta hainbat lekutan saioak egin ostean, 
loiun jokatu zuten finala, urriaren 15ean. 
orduko hartan ereño-Buluku taldea 
nagusitu zitzaion Arratzuko Piratak 
herri kirol taldeari. ligako laugarren 
lehiakidea Mallabiko kluba izan zen. hain 
zuzen ere, lau klub horiek parte hartu 
dute aldaketak diseinatzen, federazioagaz 
batera. hala, aurten gutxienez lau talde 
horiek parte hartuko dute ligan.



Uribe Kostako minutuz minutuko  
informazioa, klik batera gure webgunean:

kafetegiko beharginak,  
lan-hitzarmenaren kontra

657.595 €

ostalaritzako hiru konpainia seinalatu dituzte elA eta lAB sindikatuek: eurest euskadi, sodexo 
eta serunion norte. horiek dira ostalaritzaren sektore-arteko esparru-akordioa betetzen ez duten 
enpresa bakarrak eAen. kontratazio berrietan, espainiako sukaldaritza-hitzarmeneko baldintzak 
ipintzen dituzte, lekuan lekuko lurralde itunekoak beharrean. ondorioetako bat da enpresa berean 
behargin berriek zaharren soldataren ia erdia kobratzen dutela, eta urtean 50 ordu gehiago lan 
egiten dutela. sodexo enpresak dauka Gorlizko erietxeko kafetegiaren eta sukaldearen ardura.

Gorliz | ospitalea

Getxo | euskara

euskaraldiako jarduerak 
antolatzeko bilera bi egingo dituzte
udalerrian euskal hiztunak aktibatu eta euskararen aldeko inertzia positibo 
berriak sortzeko bilera bi antolatu dituzte Bizarra lepoan eta egizu euskara 
elkarteek, Getxoko udalagaz batera: martxoaren 1ean eta 6an.

soPela | 2018ko aurrekontuak

sopelako Udalak 16,3 milioi euroko 
aurrekontuak onartu ditu
Gobernu-taldeak (eAj eta Pse-ee) akordio bat lortu du orain sopelagaz. 
Bitartean, denok Bateraren zinegotzi bakarrak alkatearen kontrako zentsura- 
mozioa proposatu du, baina, akordio hori ikusita ez dirudi onartuko denik.

uztailean Mauletik Getxora, 
gazteen espedizioan parte 
hartzeko deialdia zabaldu dute. 
16 eta 17 urtekoek martxoaren 
18ra arte izena eman dezakete.

ortu ekologikoak dauzkaten 
auzokideen artean 
diru-laguntzak banatuko ditu 
egunotan Gorlizko Udalak. Izena 
eman beharra dago.

Gorliz | ortu ekologikoak

tosu landa defendatzeagatik 
auzipetutako hiru lagunen  
kasua artxibatu egin du epaileak, 
Tosu Betirako kolektiboak 
jakinarazi duenaren arabera.

Getxo | tosuko auzipetuak

Marrazki bizidun 
ugari egongo dira  
zapatuan Plentziako 
inauterietan, 
13:00etatik aurrera.

Plentzia | x. inauteri tematikoak

Getxo | euskarabentura

Pinosoloko auziaren harira, 
Arbitraje Auzitegiak 657.595 
euroko isuna eskatu dio 
Udalari. EAJ, PSE-EE, EH Bildu 
eta Esnatu Leioak horren 
kontrako helegitea aurkeztea 
eskatu dute.

«Hilero, azken larunbatean, martxa 
egingo dugu, instituzioek eman behar 
dituzten pausoak eman arte»

Biziz Bizi elkartea | eskuinaldeko bidegorriaren aldeko ix. martxa

«Getxo herrian dagoen azken 
errekaren suntsipena planteatu du 
Udalak, etxeak eraikitzeko»

tosU Betirako | sarri erreka babesteko auzolana, domekan

«Eredu osoa 
aldatuko duten 
proposamen 
politikoakaz aterako 
gara kalera!»

M8ko 
greba 
deialdia

eH-ko MUGiMendU feMinista
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Erakunde laguntzaileak

Berangoko 
Udala

Plentziako 
Udala

Lemoizko 
Udala

Gorlizko 
Udala

Urdulizko 
Udala

Barrikako 
Udala

aldizkari honek bizkaiko foru 
aldundiaren laguntza jaso du.

Hezkuntza, Hizkuntza Politika eta 
Kultura Sailak (Hizkuntza Politikarako 

Sailburuordetzak) diruz lagundua.

iMAnol  
uriA 
AlBizuri
Getxo

Sudokua

Gogoan har egizu  
1etik 9ra arteko 
zenbaki denek  
agertu behar 
dutela zutabe, 
ilara eta azpilauki 
bakoitzean.

Soluzioak

HiruKalagunen txokoa

Stock Euskadiren 
ekimenez, pagotxen 
azokara hurreratzeko 
sarrera bikoitzak 
zozkatuko ditugu 

Martxoko lehen aste-akabuko azokara 
hurreratzeko sarrera bikoitza lortu gura 
baduzu, otsailaren 27a (martitzena) 
baino lehenago bidali erantzuna, zure 
izen-deiturak eta harremanetarako bidea 
hona: administrazioa@hiruka.eus  
edo 944 911 337. 

otsaileko saria
Masaje lasaigarria, Erandioko  
Bare Zentroaren ekimenez
Bare Zentroaren ekimenez, sari hori zozkatuko 
dugu HIRUKAlagun eta bazkide denen artean. 
zozketan parte hartzeko, bidali otsailaren 28a (eguaztena) baino lehenago,  
zure izen-deiturak eta harremanetarako bidea hona: 
administrazioa@hiruka.eus edo 944 911 337.

non dago?
Lehiaketa

Urtean 35 euroren truke, Uribe Kostako 
euskarazko komunikazio-taldearen 

bultzatzailea eta partaidea izango zara.

zelan egin HiruKalagun?

abenduaren 13ko datu Pertsonalen babes Legearen 15/1999 Lege Organikoaren arabera, erabiltzaileek HirUKari emandako datuak fitxategi automatiko batean sartuko dira, erabiltzaileagaz 
harremanetan ipintzeko eta HirUKaren informazioa eta publizitatea helarazteko soilik. Erabiltzaileak datuok zuzentzeko edo kentzeko helbide honetara idatzi dezake: hiruka@hiruka.eus

Webgunean: hiruka.eus/harpidetza/laguna 
idatziz: hirukakoop@hiruka.eus
deituz: 944 911 337 • 688 812 368

Edonork bere mugak
behingoz onar ditzan!
Norbait dagoenean
orojakin gisan,
tontoa beste ezer
ezingo da izan:
zer ikasia denok
daukagu bizitzan!

Hitza emanda

ikasi



117. zenbakia
2018ko otsailaren 22tik 28ra arte

Musikhariak the Wizards

«gogor gabiltza lanean eta  
ez dugu geure gailurra ikusten»

Biniloaren gainean orratza ipini eta garai bateko kez bete-
tako estudioetara eroaten zaituen taldea da The Wizards, 
New Orleanseko buduaren moduan erraiak belzten dizki-
zun horietako bat. Bourbon onenetan bezala, egurraren 

ikutua nabaria da 2013an sortutako heavy metal boskote hone-
tan. Denak ibili izan dira beste talde batzuetan, ez beti estilo be-
rean. Hala ere, hari berak batzen ditu bostak: punk-rockak. Mar-
txoaren 10ean emango dute hurrengo kontzertua, Hanburgon. 
Euskal Herrian lehenengo hitzordua, berriz, martxoaren 30ean 
daukate, Bilboko Nave 9 aretoan.

egiten zabiltzatena oso berezia da euskal Herrirako, xarma han-
dikoa, betiko banda handietara hurreratzen gaitu. zelan heldu 
zarete soinu horretara? The Wizards hasi zenean ondo pasatzeko 
proiektu bat besterik ez zen, baina elkartu ginenean eta taldea-
ren izena atera zenean nahiko argi ikusi genuen gure potentziala. 
Lehenengo diskoa atera eta gero serioago jarri ginen lanean. Pix-
kanaka geure soinua zehaztu genuen eta noski, gustuko taldeek 
egiten dutena eredutzat hartu dugu. Gero eta gogorrago gabiltza 
lanean eta ez dugu geure gailurra ikusten, inoiz baino boteretsua-
go sentitzen gara. 

Kartel askotan ohiko bihurtzen hasi zarete eta aurten gaine-
ra sekulako sariaz: resurrection festara gonbidatu zaituztete. 

Horrelako musika egiten duzuenontzat lekurik ez dagoela esa-
ten dutenei zer esango zeniekete? Lan egiten duzunean eta ahal 
duzun leku guztietan jotzen duzunean gauza onak etortzen dira. 
Guk ez ditugu inoiz horrelakoak esango, gure lan filosofia kontra-
koa da-eta: The Wizards denbora-pasa moduan hasi zen, baina 
iraultza bilakatu da. Horregatik gutxiago hitz egiteko eta gehiago 
jotzeko esango genieke hori diotenei.

zuzenekoetan eta bideoklipetan estetika asko zaintzen duzue. 
ukitu berezia ematea lortu duzue, gaur egun oso zaila iruditzen 
zaidana. Bilatu egin duzue edo naturala da? Hasieratik argi edu-
ki dugu taldearen estetika oso garrantzitsua dela, eta posterrak, 
kamisetak, portadak, bideoklipak… zaintzen saiatu gara. Oso zai-
la da XXI. mendean gauza berri bat aurkeztea, baina zorionez lan-
talde izugarria daukagu atzean, eta horrela gauzak aurrera ate-
ratzea errazagoa da. Guk pentsatzen dugu guztiz naturala dela.

gaur egungo musikagintzan askotan entzuten dira alde iluna-
ren hizkiak: Sgae... Bazenekiten copyleftean erregistratuta ez 
dauden talde denen abestietatik etekina atera dezaketela? Ez 
genekien, baina gai horri dagokionez gure musika da kezkatzen 
gaituena, eta gure abestiak babestu ditugu horrelakoak ez sufri-
tzeko. Bestalde, talde bat handiago egiten denean gustatzen ez 
zaizkigun lan burokratikoak eta arazoak agertzen dira, baina hori 
ez da ikusten kanpotik. Guk jotzeko bakarrik hasi genuen hau, 
baina ezinbestekoa da arlo horiek kontrolatuta edukitzea. 

Full Moon  
in Scorpio 
Fighter Records, 2017
Boskote bizkaitarraren 
azken lanean, ian 
Mansonen askotariko 
ahots erregistroek eta 
gitarren riff berri eta 
oparoek garai bateko 
talde mitikoetara 
hurbilduko gaituzte. 
Grabaketaren soinu 
bereziak ere zeresana 
emango du.
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